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ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

عملکـرد داوران بـا وجـود کیفی سـازی و اعمـال برخـی قوانیـن حمایتـی 

در فصـل جدیـد هـم چنگـی بـه دل نمی زنـد تـا جایـی کـه باز هـم در برخی 

مسـابقات در طی برگزاری سـه هفته رقابت ها شـاهد اعتراضاتی هسـتیم 

کـه از قضـاوت ضعیـف داوران نشـات می گیـرد. نکتـه دیگـر اینکـه دربـاره 

VAR هم فقط شاهد وعد و وعیدهای همیشگی هستیم و فعلا که خبری 

از تحقق این وعده ها و اجرا در این زمینه نیسـت. درباره کلیت مشـکلات 

داوری در فوتبال ایران با سـیدمهدی سـیدعلی، کارشناس داوری فوتبال 

کشـورمان بـه گفت وگـو پرداختیـم کـه متن آن را در ادامـه می خوانید. 

قضـاوت داوران در سـه هفتـه ابتدایـی رقابت هـای لیـگ برتـر را چطـور 

ارزیابـی می کنیـد؟

بـا توجـه بـه اینکـه در راسـتای کیفی سـازی، تعـدادی داور از رقابت هـای لیـگ 

امسـال کـم شـده و از آنجایـی که کمیتـه داوران بهترین های خـود را حفظ کرده 

اسـت، انتظـار می رفـت کـه وضعیـت حداقـل از سـه هفتـه ابتدایی پارسـال بهتر 

باشـد کـه ایـن انتظـار محقق نشـد. قرار بود بـه خاطر آنکه کیفیـت داوران بالاتر 

رفته و داوران بیشـتر در زمین باشـند تعداد آنها کم شـود اما شـاهد هسـتیم که 

عملا این اتفاق نیفتاده اسـت. حداقل در دو مسـابقه مهم هفته سـوم شـاهد آن 

بودیـم کـه نتیجـه بـازی بـا اشـتباهات داوری عوض شـد. در واقع تعـداد داوران 

را کـم کردنـد تـا کیفیـت داوری بـالا بـرود امـا عمـلا ایـن موضـوع در سـه هفتـه 

ابتدایی مشـهود نبوده اسـت. 

ایـن اصطـلاح »اشـتباه داور تاثیـری در نتیجـه بـازی داشـته یا نداشـته« تا 

چـه اندازه اصطلاح درسـتی اسـت؟

ایـن اصطـلاح، غلـط مصطلح به شـمار می رود چون اگر یـک داور در دیداری که 

نتیجـه آن 3 بـر یـک می شـود، بـرای تیـم بازنـده پنالتی را نگرفته یا گل سـالمش 

را قبـول نکنـد، از کجـا معلـوم در درازمـدت بـه خاطـر نتیجـه بـازی رو در رو یـا 

تفاضـل گل، همـان گل باعـث عدم سـقوط تیم بازنده نشـده یـا برعکس تیمی را 

از قهرمانـی محـروم نکنـد؟ پـس شـاید این گل در نتیجه بـازی فوق و برد و باخت 

تیم هـا تاثیرگـذار نباشـد امـا به صـورت کلی تاثیرگذار اسـت. 

بـرای فصـل جدیـد قانونـی وضـع شـده اسـت که بـه محض انجـام مصاحبه 

علیـه تیـم داوری، فـرد خاطـی بـا محرومیـت مواجـه می شـود. ایـن کار 

درسـتی اسـت؟

ایـن کار درسـتی اسـت کـه امسـال کمیتـه انضباطـی دارد انجـام می دهـد و در 

سـال های گذشـته هـم قـرار بـود انجـام شـود کـه البتـه هیچ وقـت بـا این شـدت 

صورت نمی گرفت، هرچند امیدوارم این قانون بازدارنده باشد. در هر صورت در 

علـم قضـا گفتـه می شـود رای اگـر به موقع و متناسـب با جرم نباشـد بازدارندگی 

ندارد. الان برخلاف سـنوات گذشـته این اتفاق دارد به موقع می افتد و امیدوارم 

تیم هـا سـعه صـدر بیشـتری داشـته باشـند. بالاخـره مادامی که انسـان قضاوت 

می کند، اشتباه وجود دارد. هفته گذشته حتما دیدید که در مسابقات اروپایی 

و در دو بازی با وجود آن که از VAR اسـتفاده شـد اما اشـتباه داور مشـهود بود. 

در فوتبال خارج از کشور هم چنین قوانین بازدارنده ای وجود دارد؟

حتمـا وجـود دارد کـه وقتـی مربیـان خارجـی بـه ایـران می آینـد در هفته هـای 

ابتدایـی دربـاره داوری صحبـت نمی کننـد و می گوینـد ایـن بحـث در حـوزه 

وظایـف مـن نیسـت و اجـازه نـدارم دربـاره آن صحبـت کنـم. ایـن یـک امـر روال 

در کشـورهای صاحـب فوتبـال اسـت. جالـب اینکـه در ادامـه همیـن مربیـان 

خارجـی وقتـی می بیننـد برخـوردی صـورت نمی گیـرد بـا خودشـان می گوینـد 

حتمـا صحبـت دربـاره داوری یـک رویـه در ایـن کشـور اسـت و بـا ایرانیـزه شـدن 

اخلاق شـان خودشـان هـم بـه ایـن مباحـث پرداختـه و دربـاره داوری مباحـث 

خـود را ادامـه می دهنـد. 

بـه VAR برسـیم. ایـن تکنولـوژی را از دو منظـر می تـوان بررسـی کرد. یک 

اصلاح کننـده اشـتباهات تاثیرگـذار داوری و دو  اینکـه بـه خاطر نداشـتن 

VAR امـروز میزبانـی نماینـدگان ایـران در آسـیا نیـز تحت الشـعاع قـرار 

گرفتـه اسـت. در ایـن خصـوص صحبـت می کنیـد؟

مطمئـن باشـید VAR هـم بیایـد اشـتباهات را صفـر نمی کنـد امـا بـه کم شـدن 

ایـن اشـتباهات خیلـی کمـک می کنـد. بحـث VAR فقـط مربوط به فدراسـیون 

فوتبـال نیسـت و نهادهـای دیگـر هـم هسـتند کـه در این زمینه دخیل هسـتند. 

امـروز فدراسـیون دارد تـلاش خـود را می کنـد تـا در زمینـه VAR ایـن اتفـاق در 

فوتبـال ایـران هـر چـه سـریع تر رخ بدهـد امـا تـا زمانـی کـه تمـام ارکانـی کـه به 

ایـن امـر مربـوط هسـتند همـه تلاش خـود را نکنند این امر اتفـاق نخواهد افتاد. 

هرچنـد واقعیـت ایـن اسـت کـه تحریم هـا نیـز باعـث شـده تـا برخـی تجهیـزات 

مرتبـط بـه فوتبـال ایـران نیایـد. در هـر صـورت بـا توجـه بـه تجربـه و دانشـی 

کـه درخصـوص موضـوع پروسـه  VARدارم و بـا آدم هـای متخصـص ایـن حـوزه 

صحبـت کـرده ام، مطمئنـا بحـث آنلایـن ایـن تکنولـوژی و بهره بـرداری از آن بـه 

فصـل بیست وسـوم نمی رسـد. 

این صحبت را با اطمینان می گویید؟

در هر صورت کاری که بخواهد عملیاتی و اجرایی شـود -براسـاس روال و قاعده 

بـه شـما می گویـم- بـرای فصـل جـاری ایـن امـر اتفـاق نخواهـد افتـاد. ارتبـاط و 

صحبـت بـا اعضـای کمیتـه VAR و کسـانی کـه از ایـن تکنولـوژی در مسـابقات 

برون مـرزی اسـتفاده کرده انـد باعـث می شـود تـا بـا قاطعیـت درخصـوص ایـن 

موضـوع صحبـت کنم. 

دربـــاره این پروســـه و پنج مرحلـــه اجرایی آن به صـــورت ضمنی توضیح 

می دهید؟

مرحلـه اول عقـد قـرارداد و اخـذ لایسـنس اسـت کـه هنـوز تـا جایـی کـه اطـلاع 

دارم همیـن مرحلـه را هـم انجـام نداده ایـم. مرحله دوم بـه ورود تجهیزات مربوط 

می شـود. مرحلـه سـوم دربـاره آمـوزش داوران اسـت کـه همیـن مرحلـه به شـش 

مـاه زمـان نیـاز دارد کـه می تـوان ایـن دو مرحلـه را توامـان انجـام داد. مرحلـه 

چهـارم کار بـه صـورت آفلایـن اسـت یعنـی داوران اتـاق VAR کار خـود را انجـام 

می دهنـد و داوران وسـط زمیـن هـم کار خـود را و عمـلا ارتباطـی بیـن دو گـروه 

وجود نخواهد داشـت و این یعنی اسـتفاده ای هم از آن نخواهد شـد. اما مرحله 

آخـر اسـتفاده آنلایـن و بهره بـرداری از ایـن تکنولـوژی اسـت کـه بعید اسـت این 

مرحله به فصل جاری برسـد و در صورت اراده برای اسـتفاده از آن شـاید به فصل 

بعـدی برسـد. یعنـی اگـر همـه چیز مهیا باشـد و شـما اسـتارت کار را زده باشـید 

و همـه ایـن مراحـل روال باشـد. الان فعـلا در مرحلـه آموزش به داوران هسـتیم و 

ایـن مرحلـه در حـال انجـام اسـت امـا واقعیـت اسـت که بایـد مراحل دیگـر را هم 

اجرایـی کـرده و بـرای اسـتفاده از VAR آنهـا را هـم جـدی بگیریم. 

پس استفاده آفلاین عملا کمکی به امر داوری نمی کند؟

خیـر چـون داوران VAR در حـال تمریـن هسـتند. اسـتفاده آفلایـن بـه پروسـه 

برگـزاری و قضـاوت در یـک دیـدار رسـمی اصـلا کمکـی نمی کنـد. 

بـه بحـث آمـوزش داوران و تسـت های بدنـی در پیش فصل برسـیم. این امر 

تـا چـه انـدازه در کیفیـت داوری ها موثر اسـت و اهمیت دارد؟ 

چطـور در دو روز و نصفـی می تـوان کار آموزشـی انجـام داد؟ عمـلا همین مقدار 

زمـان بـرای دورهمـی داوران در پیش فصـل صـرف می شـود. ایـن یـک همایـش 

بازآموزی و هماهنگی برای فصل جدید اسـت و نمی توان آن را آموزشـی قلمداد 

کـرد. اگـر خیلـی همـت کننـد یـک دورهمـی دوروزه هـم در نیم فصـل برگـزار 

می شـود و تمـام! ایـن در حالـی اسـت کـه دربـاره بحـث آمادگـی جسـمانی هـم 

مسـائلی وجـود دارد کـه معمـولا نادیـده گرفته می شـود. 

چه مسائلی مدنظر شماست؟

اینکـه داور تسـت آمادگـی جسـمانی خود را در پیش فصـل می دهد و تا نیم فصل 

به امان خدا رها می شـود. نیم فصل هم یک تسـت فیتنس چک برگزار می شـود 

و مـی رود تـا پایـان فصـل. هرچنـد در ایـن خصـوص هـم مـن مباحثـی دارم و این 

موضـوع بـه ایـن بر می گـردد کـه یـک داور داخلـی مجبور اسـت بـرای قضاوت در 

بازی هـای داخلـی خودمـان تسـت های بین المللـی کـه دشـوارتر از تسـت های 

ملـی اسـت را پـاس کـرده و از سـوی دیگـر نیـز در تمـام طول سـال آمادگی بدنی 

خـود را حفـظ کنـد. ایـن در حالـی اسـت کـه برای معرفـی داوران الیـت باید فقط 

از آنهـا تسـت بین المللـی گرفـت و دیگـر داوران بایـد تسـت ملـی را پـاس کننـد. 

بنابراین فشـار همیشـگی به بدن داوران نیز از جمله عوامل تاثیرگذار در کیفیت 

داوری و افت کار داوران به شـمار می رود. داوران ما دارند پشـت به پشـت تمرین 

می کننـد و هیـچ زمانـی بـرای اسـتراحت ندارنـد. این در صورتی اسـت که در علم 

تمرین، اسـتراحت هم بخشـی از تمرین اسـت اما داوران ما عملا هیچ استراحتی 

ندارنـد و همیـن موضـوع هـم یـک دلیل دیگر  از افت کارشـان می شـود. 

چه مسائل و مشکلات دیگری در این بین وجود دارد؟ 

یـک امـر فاجعه بـار  دیگـر نیـز کـه در ایـن زمینه وجـود دارد به تهیه بلیـت داوران 

بـرای سـفر بـه اسـتان ها مربـوط می شـود و داوران بایسـت با وضعیت اسـفناکی 

راهـی اسـتان هایی شـوند کـه بایـد در آن قضـاوت کنند. مثلا کوپـال ناظمی در 

هفتـه اول در حالـی راهـی سـیرجان شـد که برای او بلیـت بندرعباس تهیه کرده 

و داوران برای این قضاوت دو بار مسـیر پنج سـاعته از بندرعباس تا سـیرجان را 

رفـت و برگشـت طـی کردنـد. ایـن چـه وضعیتی اسـت؟ فاجعه بار تـر از آن زمانی 

هسـت کـه داوران بـا هواپیمـای چارتر تیم ها راهی شـهرهای محل قضاوت خود 

می شـوند. سـال گذشـته چند مورد شـنیدم و این اتفاق جای تاسـف دارد. اصلا 

مگـر می شـود چنیـن اتفاقـی بیفتـد. در پـروازی کـه غیـر از تیم هیچکـس در آن 

نیسـت چطـور سـفر رفـت و برگشـت داوران را بـرای پـرواز در چنیـن هواپیمایـی 

هماهنـگ می کنیـد؟ هرچقـدر هـم سـلامت باشـند بایـد خـود را از مظـان اتهام 

دور کننـد. چطـور وقتـی تیمـی مـی رود می خواهنـد فردا برای آنهایی که چشـم 

در چشـم بوده انـد قضـاوت کنند. 

اسـتقلالی ها بـه ذهنیتـی رسـیده اند کـه داوری ها همیشـه علیـه آنها و به 

سـود رقیبان شـان است. 

بـه شـخصه 28 سـال در سـطح اول داوری مملکـت قضـاوت کـرده ام ولـی هیـچ 

وقـت بـرای مـن در ایـن سـال ها اثبات نشـد که داوری عمدا اشـتباه کرده اسـت 

چـون آنهـا هـم می خواهنـد پیشـرفت کننـد و می خواهنـد هفته هـای بیشـتری 

قضـاوت کننـد. بـه نظـر می رسـد ایـن تفکـر غلطی اسـت که وجـود دارد. 

آنها فکت هایی مثل حضور یک کمک داور در جشـن قهرمانی رقیب شـان 

را مثـال می زنند. 

کار ظهیـری را تاییـد نمی کنـم و بـه نظـرم ایشـان یـک کار غیر حرفـه ای را انجـام 

دادنـد. ایـن یـک رفتـار اشـتباه و فوق العـاده غیر حرفـه ای بـوده کـه در همـه 

سـال های قضاوتـم نمونـه آن را ندیـدم به خصـوص اینکه رفتـار از یک کمک داور 

حرفـه ای و بین المللـی بعیـد بـود. امـا مـن بـه سـلامت همیـن آقـای ظهیری هم 

قسـم می خـورم و مطمئنـم او در کار خـود سـلامت اسـت. 

سیدمهدی سیدعلی در گفت وگو با »فرهیختگان«: در دو مسابقه هفته سوم اشتباهات داوری نتیجه را تعیین کردند

صراحتامیگویمVARبهفصلجاریهمنمیرسد
  مگر تعداد داوران را کم نکردند تا کیفیت را بالا ببرند؟                   سفر داوران با هواپیمای چارتر تیم ها فاجعه است

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

خطیر؛سلطانوعدههایمحققنشده

وقتی بهانه جای قول را می گیرد!
»هواداران استقلال حتما بهتر از من می دانند برای داشتن یک تیم رویایی باید صبور بود، تیم رویایی 

خریدنی نیســـت، ساختنی اســـت و ما باید به جواد نکونام اعتماد کنیم تیم رویایی خودش را بسازد.« 

این بخشی از صحبت های علی خطیر است؛ درست یک ماه قبل و زمانی که چالش های مدیریتی این 

چهره تازه آغاز شـــده و او برای بســـتن تیمی قدرتمند و منسجم تحت فشار قرار گرفته تا با این ادبیات 

ســـعی کند فشـــار را از روی دوش خود بردارد. این درحالی است که طی یک ماه گذشته نه تنها اتفاق 

جدیدی در راستای تقویت استقلال محقق نشده بلکه برخی اتفاقات حاشیه ای پیرامون تیم از جمله 

تداوم مشکلات اقتصادی و عدم پرداختی به بازیکنان و موضوعاتی مانند ضعف داوری و... باعث شد تا 

نخستین شکست فصل استقلال در اصفهان به این تیم تحمیل شده و حالا هم خبر می رسد در آستانه 

هفته چهارم رقابت های لیگ برتر، جواد نکونام و تیمش شرایط خوبی ندارند. 

نکتـــه قابل توجه اینکه خطیر به محض روی کار آمدن جلســـاتی را بـــا نکونام برگزار کرده و هر بار به او 

نیز وعده هایی شبیه به آنچه که هرازگاهی در کانال رسمی به هواداران می دهد؛ داده و قول داد تمام 

تلاشـــش را برای حفظ شاکله تیم و قدرتمندتر کردن استقلال به کار بگیرد. این درحالی است که 48 

ساعت بعد از این وعده ها، همه چیز فراموش شده و هر بار بهانه، یا وعده را گرفت. در ادامه هر بار تیم 

مدیریتی اســـتقلال تحت فشـــار قرار گرفته و صدای اعتراض هواداران بلند شد، قول های دیگری هم 

از ســـوی آقای مدیرعامل مطرح شده تا جایی که هفته گذشته باشگاه با انتشار بیانه ای خبر از جذب 

بازیکنان خارجی داده و اعلام کرد: »به درخواست جواد نکونام و به منظور تقویت تیم، باشگاه استقلال 

پرونده جذب دو بازیکن خارجی را باز کرد. قرار است این دو بازیکن به زودی برای مذاکره نهایی و شرکت 

در تست پزشکی به ایران بیایند.« این درصورتی است که صبح روز گذشته یکی از این دو بازیکن با عقد 

قرارداد جدیدی راهی تیم های دیگر شده و با این تعلل فعلا خبری از خارجی های دیگر هم نیست. 

حالا و در این بین شنیده می شود استقلالی ها بعد از برگزاری دیدار دوشنبه شب برابر استقلال خوزستان 

قصد دارند دســـت به اعتصاب زده و گفته می شـــود تا مطالبات فصل گذشته و بخشی از قرارداد فصل 

جدیدشـــان را نگیرند به تمرینات بازنخواهند گشـــت. در واقع خطیر در تنگنای عجیبی قرار گرفته و از 

یکســـو بازیکنان و کادرفنی را بالای ســـر خود می بیند که پول شان را می خواهند و از سوی دیگر فشار 

بحق کادرفنی که به دنبال بازیکن خارجی اســـت تا ضعف های فنی تیم را تا قبل از بسته شدن پنجره 

پوشـــش بدهند. همه اینها در شـــرایطی هستند که از درآمدزایی آنچنانی هم خبری نیست و اسپانسر 

موقتی و فعلی تیم هم خروجی خاصی نداشـــته اســـت تا سلطان وعده ها یعنی علی خطیر در مهلکه 

دشواری قرار بگیرد. 

طلسممهاجمخارجیاینهفتهشکستهمیشود؟

جلسه مهم درویش و یحیی 
پرســـپولیس در فاصله تقریبا 24 روز مانده به اولین دیدارش مقابل النصر در مرحله 

گروهی لیگ قهرمانان آســـیا هنوز مهاجم مدنظر خود را برای تقویت تیمش در خط 

حمله جذب نکرده اســـت و این مساله بیش از پیش هواداران این تیم را نگران کرده 

است. ضمن اینکه عملکرد ضعیف خط حمله سرخپوشان در بازی های اخیر این تیم 

در لیگ برتر به خوبی نشان داده که سرخپوشان بیش از هر زمان دیگری به مهاجم 

ششدانگ نیاز دارند. در همین راستا رضا درویش شب قبل از بازی تیمش با ذوب آهن 

نشست مهمی را با یحیی گل محمدی برگزار کرد. سرخپوشان خوب می دانند که برای 

جذب مهاجم خارجی ابتدا باید بودجه آن را مشـــخص کرده و تراز مالی را در بودجه 

ارائه شده به سازمان لیگ فراهم کنند. در کنار این مساله ایجنت های نزدیک به باشگاه 

پرســـپولیس در تلاش بوده و هستند تا از طریق مدیریت 

این باشگاه به یحیی گل محمدی مهاجم معرفی کنند 

و فقط این نباشد که یحیی از طریق ایجنت های نزدیک 

به خود به باشگاهش مهاجم معرفی کند. گویا 

مسئولان باشگاه پرسپولیس اخیرا در 

مورد یک مهاجم به نتایج مثبتی 

رســـیده اند و این موضـــوع نزد 

یحیی گل محمدی مطرح شـــده 

است. اتفاقی که سال گذشته هم در 

مورد لوکادیا رخ داد. به هر حال باشـــگاه 

پرسپولیس در نظر دارد در هفته جاری پروژه جذب 

مهاجم نـــوک را نهایی کرده و درنهایت یک خرید 

خارجی در خط حمله برای تیم شان داشته باشند. 

ضمن اینکه از زمان نقل و انتقالات داخلی فقط 4 

روز دیگر باقی مانده است و باید دید پرسپولیس 

برای اینکـــه بتواند تراز مالی اش را جهت جذب 

مهاجـــم خارجی میزان کند آیا باز هم بازیکنی 

را از لیست خود کنار خواهد گذاشت یا نه.

مطالبهحقپخشفوتبالآنقدرمهماستکهنبایدباطرحهایناپختهشکستبخورد

۷ ایراد مهم طرح حق پخش فدراسیون
عصر پنجشنبه نامه مهدی تاج خطاب به سرپرست سازمان لیگ فوتبال درباره حق پخش فوتبال و توافقاتی که در 

این زمینه در مجلس شورای اسلامی و کمیسیون فرهنگی انجام شده بود این امیدواری را در جامعه فوتبال به وجود 

آورد که بالاخره پس از ســـال ها تلاش برای دریافت این حق مسلم، احتمال دارد به زودی این پول به باشگاه های 

فوتبال تزریق  شـــده تا مشـــکلات مالی آنها تا حد زیادی حل شود. رئیس فدراسیون فوتبال در این نامه خواستار 

برگزاری یک جلسه آنلاین با مدیران باشگاه ها برای بررسی این طرح شده است که می تواند اتفاق مثبتی باشد، 

اما در متن نامه نکاتی مطرح شـــده که ســـوالاتی را برای علاقه مندان فوتبال و کارشناسان ایجاد کرده و شایسته 

است فدراسیون فوتبال و در رأس آن رئیس این مجموعه به این ابهامات پاسخ دهند.

1. وزارت ورزش چه ربطی به فدراسیون فوتبال دارد وقتی در اساسنامه واژه های »مستقل، غیر انتفاعی و غیردولتی« 

به صراحت قید شده و حتی وزیر ورزش هم در این اساسنامه حق رای در مجمع ندارد؟

2. حق پخش فوتبال با چه مجوزی به حق پخش ورزش گره خورده اســـت تا دســـت وزارت ورزش برای استفاده از 

ظرفیت فوتبال برای درآمدزایی باز باشد و شاید حتی حق فوتبال خورده شود.

3. اگر قرار باشـــد این حق پخش به تصویب برســـد، شـــبکه ورزش در حال پخش رقابت های مختلف ورزشـــی از 

فدراســـیون های غیرفوتبال و باشگاه های غیرفوتبالی است. همان طور که در سال های گذشته حق پخش فوتبال 

از وزارت ورزش به اندازه کافی و درست گرفته نشد، چگونه می خواهید سهم باشگاه های لیگ فوتبال را از وزارت 

ورزش بستانید؟

4. مگر تلویزیون برای ساخت و حق پخش سریال ها، فیلم ها، برنامه ها و آیتم هایش با وزارت ارشاد قرارداد می بندد 

که پول به خزانه واریز شود و بعد به دست تهیه کنندگان برسد؟

5. در کدام کشور دنیا تبلیغات روی پیراهن باشگاه ها بخشی از دارایی های تبلیغاتی صداوسیما و وزارت ورزش 

محسوب می شود که باید به خزانه واریز شود و فقط 50درصد از آن درآمدزایی سهم باشگاه شود؟ 

6. تبلیغات محیطی در این دو فصل به دور از چشـــم نهادهای نظارتی و با اعداد عجیب اعلامی، بدون برنده و با 

مدیریت سازمان لیگ جلو می رود. شفافیت زیادی در سازمان لیگ دیده نمی شود و امیدواریم یکبار برای همیشه 

بیلان مالی 10ســـال اخیر ســـازمان لیگ در تبلیغات محیطی مشخص شود. حال سوال این است که با چه نگاه 

کارشناســـی اعلام شـــده 50درصد تبلیغات محیطی بعد از واریز کل درآمدها سهم وزارت ورزش به نمایندگی از 

باشگاه ها می شود، درحالی که وزارت ورزش همه فدراسیون ها و باشگاه ها را در زیرمجموعه دارد و تعداد فدراسیون ها 

و باشگاه های غیرفوتبالی ها بیشتر از فوتبالی هاست؟

7.  10درصـد از درآمـد وب سـایت ها و  VODهـا قـرار اسـت بـه خزانـه واریـز شـود. دلیـل سـهم صداوسـیما از ایـن 

بازپخش چیسـت؟ 


